
Началото на април бе белязано 
от поредица визити на най-
високо равнище в Пекин. Първи 
бе премиерът Педро Санчес от 
Испания. След него, на 4 април, 
долетяха френският президент 
Макрон и лидерката от ЕС 
Урсула фон Лайен. Предстоящо 
е и посещението на германския 
държавен глава в Пекин.

Тези визити са категорично 
доказателство, че Западна Европа 
ясно осъзнава важната роля и 
място на Китай като първенстващ 
актьор на световната сцена. 
Показателен бе възгласът на 
Еманюел Макрон след завръщането 
си в Париж: „Заедно можем да 
свършим много неща. Да живее 
френско-китайското приятелство!“. 

Засега това е най-
емоционалната оценка на връзките 
Китай – Европа, правена на 
такова високо равнище. И сигурен 
съм, няма да бъде последната. 
Както подчертава Радио Китай, 
председателят Си и президентът 
Макрон в своята двустранна 
декларация обхващат „съвместно 
насърчаване на сигурността и 
стабилността в света, насърчаване 
на икономическия и културния 
обмен и съвместно справяне с 
глобалните предизвикателства, 
което демонстрира всеобхватното 
стратегическо партньорство между 
Китай и Франция“.

Подчертано доброжелателният 
тон и атмосфера по време на 
посещението на френския висш 
държавен гастрол в Пекин 
показват ясно и нещо друго: 
определен завой от линията 
на евроатлантизма, стремеж 
към по-голяма самостоятелност 
от официален Вашингтон. 
Както отбелязва авторитетният 
американски в. „Ню Йорк таймс“, 
макар Вашингтон да иска Европа 
да се присъедини към оказвания 
от него натиск върху китайските 
компании в сектора на високите 
технологии, Макрон очевидно не се 
е поддал…

Това е и повод за сериозен 
размисъл за бъдещето на 
отношенията Западна  
Европа – САЩ.

Петър Герасимов

Встрани от 
евроатлантизма
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2Нужно е политическо 
разрешаване на 
украинската криза
Преди дни китайският председател 
Си Дзинпин и френският му колега 
Еманюел Макрон проведоха 
неофициална среща, на която 
разгледаха различни икономически 
и политически въпроси.

За броени месеци 
икономиката на Китай 
се изправи пред света в 
целия си огромен ръст
Проф. Шаренкова коментира 
специално за КМГ 
възстановяването на китайската 
икономика, което вече се вижда 
ясно от всички, още през първите 
месеци на годината.

I I 5

Да приемем ChatGPT  
с отворено съзнание

Много стари индустриални 
паркове в Пекин бяха 

превърнати в атрактивни 
места за младите хора

Холандското село  
в... Шънджън 12

10 години от 
стартирането на 
Механизма за 
сътрудничество между 
Китай и ЦИЕ 
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новИнИ

итай цени Евро- 
пейския съюз ка-
то една от стра- 
тегическите си-
ли в междуна-
родната общ-

ност, а китайско-европей-
ските отношения са приори-
тет в китайската диплома-
ция. Това заяви китайски-
ят председател Си Дзинпин 
на  срещата с гостуваща-
та в Пекин Урсула фон дер 
Лайен, председател на Ев-
ропейската комисия.

Китай и Европа трябва 
да си сътрудничат въз осно-
ва на взаимната изгода и да 
подкрепят икономическата 
глобализация и търговска-
та либерализация. Пекин е 
важен партньор на Европа 
за разрешаване на предиз-
викателствата в сферите на 
енергетиката и инфлацията 
и за повишаване на конку-
рентоспособността. Китай 
приветства Европейския съ-
юз да продължи да се въз-
ползва от възможностите 
на китайското развитие. На 
срещата китайският лидер 

Отношенията с Европейския 
съюз – приоритет в 
китайската дипломация

К

т тази седмица 
на китайските 
борси ще могат 
да се търгуват т. 
нар. заключени 
акции на обща 

стойност около 66,51 ми-
лиарда юана (9,66 милиар-
да долара). Автомобилна-
та компания FAW Jiefang 
Group Co., Ltd. е с най-мно-
го подобни акции – близо 
26,2 милиарда юана, кои-
то ще стават търгуеми, 

според данни на Shujubao, 
доставчик на финансова 
информация, управляван 
от Securities Times.

Заключените акции са 
такива, върху които има 
забрана вътрешни лица 
на компанията – включи-
телно служители, техните 
приятели и семейства и го-
леми акционери – да про-
дават за една до две години 
след първоначалното пуб-
лично предлагане. 

Китайските борси вече 
могат да търгуват 
„заключени акции“

Ооще веднъж подчерта сери-
озната позиция на страната 
по тайванския въпрос.

Урсула фон дер Лайен на 
свой ред посочи, че Евро-
пейският съюз е привърже-
ник на диалога и отворени-
те политически и икономи-
чески отношения с Китай 
и се надява да се засилят 
обменът и сътрудничество-
то, да се възстанови меха-
низмът за диалог възможно 

най-скоро, за да има по-пол-
зотворно взаимноизгодно 
партньорство. Тя изтъкна 
още, че ЕС няма желание 
да променя дългосрочната 
си политика за „един Ки-
тай“ и признава правител-
ството на КНР за единстве-
ното законно правителство, 
представляващо целия Ки-
тай. ЕС се надява да се за-
пазят мирът и стабилността 
в Тайванския проток.

о случай дър-
жавното посеще-
ние на френския 
президент Ема-
нюел Макрон в 
Китай, каналът 

CGTN на Китайската ме-
дийна група и известната 
френска финансова теле-
визия BFM BUSINESS ор-
ганизираха съвместно „Те-
левизионен форум за ки-
тайско-френските търгов-
ско-икономически отноше-
ния на високо ниво“. В него 
участваха бившият френ-
ски премиер Жан-Пиер  
Рафарен, китайският по-
сланик в Париж Лу Шайе 
и представители на про-
изводствената индустрия, 
търговията и културния 
сектор на двете страни. 
Участниците размениха 

мнения по двустранните 
отношения, търговско-ико-
номическите връзки меж-
ду двете държави след епи-
демията и новите възмож-
ности за френските компа-
нии, които модернизация-
та в китайски стил може 
да предложи.

Китайският пазар при-
влича много европейски 
предприятия, включител-
но повече от 2000 френ-
ски компании. А китайски-
те инвеститори също при-
дават голямо значение на 
френския пазар. Всеобхват-
ното задълбочаване на съ-
трудничеството между две-
те страни в различни сфе-
ри ще бъде от взаимен ин-
терес за всички участници 
в търговско-икономически-
те отношения.

КМГ проведе форум 
за икономическите 
отношения между 
Китай и Франция

П

Нужно е политическо 
разрешаване на 
украинската криза

реди дни ки-
тайският предсе-
дател Си Дзин- 
пин и френският 
му колега Ема-
нюел Макрон про- 

ведоха неофициална срe-
ща в Гуанджоу, провинция 
Гуандун.

Китайският държавен 
глава представи на Макрон 
основните идеи на модер-
низацията в китайски стил, 
като подчерта, че е изпъл-
нен с увереност в перс-
пективите пред развитие-
то на страната. Той призо-
ва френските компании да 
участват активно в провеж-
даните от Китай междуна-
родни панаири и да раз-
ширят присъствието си на 
местния пазар.

Макрон оцени високо 
подкрепата на Китай за са-
мостоятелността и един-
ството на Европа и заяви, 
че страните трябва да се 
уважават и отчитат клю-
човите си интереси, да за-
силят сътрудничеството 
си в технологиите и про-
мишлеността, да продъл-
жат да отварят пазари-
те си в името на общото 

П

възстановяване и развитие.
Двамата държавни ръ-

ководители обсъдиха съ-
що украинския въпрос. Си 
Дзинпин приветства Па-
риж да предложи конкре-
тен вариант за политиче-
ското разрешаване на кри-
зата, като каза, че Пекин 
ще окаже подкрепа и ще 
играе конструктивната ро-
ля за решаване на въпроса 
по мирен начин.

Френският президент 

подчерта, че Франция е съ-
що на мнение, че е нуж-
но политическото урежда-
не да отчита интересите на 
засегнатите от конфликта 
страни. 

Париж оценява високо 
международното влияние 
на Китай и желае да про-
дължи да поддържа тесни 
консултации и сътрудни-
чество с него за политиче-
ското разрешаване на кри-
зата в най-скоро време.
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4月7日下午，国家主席习近平在广东省广州市松园同法国总统马克龙举行非正式晤。
两国元首临水而坐，观景品茗，纵论古今。

4月7日下午，白云山麓，广州松园。习近平
主席同法国总统马克龙在庭园散步，边走
边聊，不时驻足，饶有兴致地观赏岭南园
林的独特景致。
这是一次不打领带的非正式会晤。临水而
坐，观景品茗，纵论古今；聆听千年古琴
演奏《高山流水》……在中法交往史上留
下经典瞬间。

4月6日下午，国家主席习近平在北京人民大会堂同法国总统马克龙、 
欧盟委员会主席冯德莱恩举行中法欧三方会晤。

新华社新闻 

第一观察 | 中法元首会晤的三个关键词

应习近平主席邀请，马
克龙总统于4月5日至7日
对中国进行国事访问。这
是中国对外交流全面重
启、全国两会成功召开后，
欧洲国家元首首次访华，
备受中法两国、欧洲和国
际社会各界关注。

6日，两国元首在北京
举行会谈，并共同出席包
括中法欧三方会晤在内的
一系列重要活动。时隔3
年多，中方再次在北京人
民大会堂东门外广场为来
访外国元首举行隆重欢迎
仪式。7日，两国元首在广
州的交流持续约3个半小
时，直至夜色渐深……

丰富的日程和多项特
殊安排，传递出中国作为
大国的待客之道，彰显出
中法关系作为大国关系的
战略价值和特殊意义。连
续两天深入、高质量的交
流中，有三个关键词引人
注目。
第一个关键词： 
“独立自主”

“独立自主”，是中法两
国元首交流互动中，反复
强调的一个高频词。

2014年中法建交50周
年之际，习近平主席将中
法建交精神概括为“独立
自主、相互理解、高瞻远
瞩、互利共赢”。“独立自
主”排在首位。

回顾历史，1964年1月
27日，法国宣布同中国建
交，成为西方大国中第一
个同新中国建立大使级
外交关系的国家。这在当
时是牵动国际政治格局的
大事，体现了政治家的远
见、魄力与担当。

多年来，中法坚持独立
自主的外交政策，不随波
逐流，不随风起舞，积极
倡导和致力于多边主义、
世界多极化、国际关系民
主化，为全球和平与稳定
发挥重要作用。马克龙此
次访华期间，两国元首再
次强调“独立自主”，在当
前国际形势下具有特殊重
要意义。

正如习近平主席在会谈
中开宗明义指出的：“当今
世界正在经历深刻的历史
之变，中法作为联合国安
理会常任理事国和具有独

洲战略自主，反对搞对立
分裂，反对搞阵营对抗”“
法国不会选边站队，而是
主张团结合作，大国关系
保持稳定”“法方愿同中方
保持坦诚深入沟通，增进
互信，求同存异，开放合
作”……这些表态，是中法
两国各界所乐见的，也是
欧洲和国际社会有识之士
所共同期盼的。
第二个关键词： 
“高质量”

“愿同包括法国在内的
世界各国分享中国式现代
化带来的新机遇”——此
次中法系列活动期间，习
近平主席向法国、向世界，
再次传递了中国式现代化
利好各国、利好世界的明
确信号。

马克龙此访有庞大的

经贸和文化代表团随行。
在北京，两国元首共同见
证签署农业食品、科技、
航空、民用核能、可持续
发展、文化等领域多项双
边合作文件，共同出席中
法企业家委员会第五次
会议闭幕式并致辞……
中法都 表现出了加强互
利共赢、开放合作的明确
意愿。

中国正在大力推进高
质量发展和高水平开放，
这将为法方提供更广阔
市场机遇。继2018年到
访“一带一路”重要节点城
市西安、2019年到访中国
国际进口博览会举办地上
海之后，马克龙此次访华
来到中国改革开放的排头
兵、高质量发展的领头羊
和火车头广州，体现出对
中国发展的浓厚兴趣和对

中法合作的更高期待。
“中国式现代化令人钦

佩。”去年11月在印度尼西
亚巴厘岛，马克龙总统对
习近平主席说。

这次在广州，习近平主
席对马克龙总统表示，“了
解今天的中国，要从了解
中国的历史开始”。从1000
多年、100多年、40多年、
现在四个时间维度，习近
平主席讲述广州的过去、
现在和将来，介绍中国式
现代化的本质特征和核心
要义，强调“中国人对中国
发展前景充满信心”。一个
走过5000多年文明历程
的大国，因为不断改革开
放、创新发展，所以对现
代化前景充满自信。

“这两天里，中国的交流
友好深入，使我进一步领
略了中国悠久灿烂的历史

立自主传统的大国，作为
世界多极化、国际关系民
主化的坚定推动者，有能
力、有责任超越分歧和束
缚，坚持稳定、互惠、开
拓、向上的中法全面战略
伙伴关系大方向，践行真
正的多边主义，维护世界
和平、稳定、繁荣。”

马克龙表示，“法方坚
持独立自主外交，主张欧

文化，增进了对现代中国
治国理政理念的了解。”临
别时，马克龙总统向习近
平主席致谢。
第三个关键词： 
“建设性”

就乌克兰危机这一国际
热点问题同中方进行深入
探讨，是马克龙此次中国
之行的一项重要议程。

针对法方、欧方关切，
在中法元首正式会谈、中
法欧三方会晤和中法元首
非正式会晤等场合，习近
平主席全面、系统、深入
阐述中方立场。“建设性作
用”一词，引人思考。

在乌克 兰问题 上，法
方、欧方为何愈发重视中
国作用？中方何以能够并
愿意发挥“建设性作用”？
习近平主席的一句话点明
了原因所在：“在乌克兰问
题上，中方绝不从私利出
发处理问题，而是始终站
在公平公正的立场。”

公道自在人心。“法方
高度重视中方的国际影响
力，愿同中方密切沟通合
作，为推动尽快政治解决
危机作出共同努力”“中方
不是乌克兰危机的制造
者，欧方赞赏中方为推动
政治解决乌克兰危机所做
努力”……

马克龙总统和欧盟委
员会主席冯德莱恩的表态
表明，对中国所发挥的作
用，国际社会是看得清楚
的，中欧在乌克兰问题上
的共识正在增强。

大道之行，天下为公。
无论国际风云如何变幻，
中国在处理国际事务时
的“公心”始终如一。这也
正是近期各国贵宾络绎不
绝访华、中国外交在新征
程上不断创造亮眼成绩的
原因所在。
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Валутният резерв на Китай  
с ръст от 1,62% през март

алутните резер-
ви на Китай въз-
лизат на 3,1839 
трилиона щ. д.  
в края на март, 
което е с 1,62% 

повече спрямо месец по-ра-
но, съобщиха  от Държавна-
та администрация за чуж-
дестранна валута.

Регулаторът приписва 
това увеличение на комби-
нираното въздействие на 
преизчисляването на валу-
та и промени в цените на 
активите. 

Засегнат от паричната 
политика и очакванията на 
големите икономики, инде-
ксът на щатския долар спад-
на, а цените на глобалните 
финансови активи се пока-
чиха миналия месец.

В

азарът на инте-
лигентни домаш-
ни камери в Ки-
тай се очаква да 
се разшири тази 
година, тъй като 

доставките продължават да 
растат, се казва в доклад на 
една от водещите компа- 
нии за глобални пазарни 
проучвания.

Прогнозите са доставки-
те на подобни камери да се 
увеличат със 7,5 процента 
на годишна база до 21,55 
милиона бройки през 2023 
година. 

Според проучванията то-
ва се дължи на нарастващо-
то търсене на интелигент-
но наблюдение за домаш-
ната сигурност, като напри-
мер за грижи за възрастни  

Увеличава се търсенето на 
интелигентни домашни камери

П

итайският изсле-
дователски ледо-
разбивач „Сюе-
лон 2“, буквал-
но преведено на 
български като 

„Снежния дракон“, се за-
върна в Шанхай в четвър-
тък, отбелязвайки края на 
39-ата антарктическа екс-
педиция на страната. Два 
ледоразбивача участваха в 
антарктическата експеди-
ция, като „Сюелон“ прис-
тигна в Шанхай в понедел-
ник. Това е третият път, в 
който Китай изпраща два 
ледоразбивача в Антаркти-
ка след 36-ата антарктиче-
ска експедиция.

Ледоразбивачите започ-
наха научното пътуване в 

края на октомври 2022 г. 
и през последните 163 дни 
изминаха повече от 60 000 
морски мили.

Пътуването включваше 
набор от задачи, включи-
телно изследвания на гло-
балното изменение на кли-
мата, както и попълване 
на провизии и ротация 
на персонала в китайска-
та станция „Джоншан“ и 
станцията Great Wall на 
Южния полюс.

С обща дължина от 
около 122 м, ширина от 
около 22 метра, водоизмес-
тимост от близо 14 000 то-
на, „Сюелон 2“ е първият 
ледоразбивач за полярни 
изследвания, изцяло проек-
тиран и построен в Китай.

Приключи 39-ата 
китайска антарктическа 
експедиция 

К

ластите в Шан-
хай обявиха не-
отдавна 28 кул-
турни и турис-
тически проекта 
с обща инвести-

ция от 108 милиарда юа-
на (15,7 милиарда щатски 
долара). 

Те са част от страте-
гия за превръщането на 
Шанхай във водеща дес-
тинация за туристически 
инвестиции в Азиатско- 

тихоокеанския регион. Ед-
ни от големите проекти 
предвиждат изграждане-
то на закрит ски курорт 
с площ над 90 000 кв. м., 
който трябва да бъде готов 
през първата половина на 
2024 г., както и на кабин-
ков лифт през река Хуанпу. 

Ще бъдат обновени и 
направени по-достъпни за 
туристи и редица местни 
културни и исторически за-
бележителности.

Шанхай ще инвестира 
108 млрд. юана  
в туристически обекти

В

От  администрацията за 
чуждестранна валута очак-
ват валутните резерви на 
Китай да останат като цяло 

стабилни, тъй като страна-
та има солидна икономиче-
ска база и добри перспек-
тиви за развитие.

хора и деца, тъй като ки-
тайците се връщат към на-
товарения си график.

През 2022 година достав-
ките на интелигентни до- 

машни камери надхвърли-
ха 20 милиона бройки, кое-
то е ръст от 1,6 процента на 
годишна база, се казва още 
в доклада.

азарът на голе-
ми данни в Ки-
тай ще продъл-
жи да се разши-
рява през следва-
щите години, во-

ден от икономическото раз-
витие на страната и цифро-
вата трансформация, се каз-
ва в доклад на компанията 
за глобални пазарни про-
учвания International Data 
Corporation (IDC).

Пазарът на големи дан-
ни в Китай се оценява на 
17 милиарда щ. д. инвести-
ции в информационни тех-
нологии през 2022 г., ад-
министрацията, банкира-
нето, професионалните ус-
луги и телекомуникациите 

Пазарът на големи данни ще 
продължи да се разширява 

П

представляват над 60 про-
цента от общите разходи.

По отношение на разме-
ра, до 2026 г. китайският па- 

зар на големи данни се оч-
аква да представлява поч-
ти 8 процента от световния, 
според доклада.
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Светлана 
Шаренкова, 
професор по 
икономика, 
геополитика и 
цивилизационни 
модели и издател 
на няколко 
вестника и редица 
книги, коментира 
специално за кМГ 
възстановяването 
на китайската 
икономика, което 
вече се вижда ясно 
от всички, още  
през първите  
месеци  
на годината

ИКоноМИКа

П
рез изминалата 
година официа-
лен Пекин обя-
ви край на поч-
ти тригодиш-
ната битка със 

зловещия вирус COVID-19 
и това беше единствената 
страна, която обяви „нуле-
ва толерантност” към пан-
демията. 

Поради това и успя да 
се справи на 100% с панде-
мията, за разлика от много 
голяма част от останалия 
свят, припомня в начало-
то българският професор 
и допълва, че за съжале-
ние, през този период огро-
мен Китай предприе доста 
стагниращи стъпки които 
се отразиха донякъде не-
благоприятно върху иконо-
миката и социалния живот 
– бяха блокирани цели ра-
йони, цели градове. 

Но миналата есен пра-
вителството на фона на 
силно отслабения вече ви-
рус на COVID-19 обяви, че 
вече може да се премине 
към по-свободен режим по 
отношение на мерките, ка-
то акцентът беше поста-
вен върху профилактиката 
на заболяването, след кое-
то правителството и дър-
жавните власти предпри-
еха изключително сериоз-
ни мерки за възстановя-
ване и развитие на иконо-
миката, така че да не се 
намаляват темповете, по 
които вървеше китайска-
та икономика.

В този смисъл днес с 
пълно основание, партий-
ните и държавни ръково-
дители на КНР докладват 
за успешно приключилата 
борба с пандемията и „на-
тискат бутон за рестарт” на 
икономиката. 

„И чудото се случи“, 
категорична е г-жа 

Шаренкова. 
Тя визира конкретни чи- 

сла и факти, като доказа-
телство за това:

Проф. Светлана Шаренкова: За броени 
месеци икономиката на Китай се изправи 
пред света в целия си огромен ръст

„Буквално за броени 
месеци икономиката на 

Китай се изправи с целия 
си огромен ръст  

и с перспективата за БВП 
през 2023 година – да 

бъде над 5%.“ 
В сравнение с междуна-

родните прогнози на някои 
световни агенции – това е 
огромен ръст! В САЩ и 
Западна Европа числа са 
около много тъжните 0.2 
– 0.3 процента. 

Можем да направим раз-
ликата между 5-процентно 
повишаване на БВП и 0.2 
процента! Това са несрав-
ними величини. Тя подчер-
тава, че мерките, които са 
предприети от партийното 
и държавно ръководство на 
КНР, изцяло съвпадат с по-
требностите на китайска-
та икономика и на китай- 
ския народ.

По-нататък проф. Ша-
ренкова продължава да да-
ва конкретни данни в та-
зи посока: „В началото на 

февруари т. г. пресслужба-
та на Държавния съвет на 
КНР представи състояние-
то на външната търговия 
на страната през минала-
та година. 

Данните показват, че 
през миналата година Ми-
нистерството на търговия-
та, заедно с други ведом-
ства и местни администра-
ции активно са се справи-
ли с множеството предиз-
викателства пред междуна-
родната търговия, незави-
симо от стагнацията, свър-
зана с пандемията. И бла-
годарение на съвместните 
им усилия 

обемът на външната 
търговия за 2022 година за 
пореден път е регистрирал 

рекордно високо ниво. 
Вносът и износът на сто-

ки е надвишил 40 трилиона 
юана при 7,7% на годишна 
база, което е много висок 
процент, отново сравнявай-
ки със западния вектор на 
международната търговия.

пример за дигитализация-
та на Китай, за преминава-
не на търговията на страна-
та на новото технологично 
ниво на 21-ви век.

„Расте продажбата и на 
леки автомобили и други 
превозни средства, които 
използват съвременните 

екологични енергийни 
източници – процентът 

в това отношение е 
много висок – над 90%”, 

припомня тя.
„В този смисъл можем 

да кажем, че има много 
силно начало за китайска-
та икономика още в първи-
те месеци на настоящата го-
дина, включително и в та-
кава сфера като развлека-
телния бизнес – кина, рес-
торанти, туристически дес-
тинации, които наскоро бя-
ха представени и в София – 
във всички тях има голямо 
увеличение.” Тя отново при-
помня, че само през праз-
ничните дни в началото на 
годината – Пролетния праз-
ник – потреблението и в та-
зи насока е показало много 
голямо увеличение. 

Почти 7 милиарда юана 
е достигнал филмовият 

бизнес – най-новите 
китайски филми и 

посещения на кината. 
Това е вторият най-ви-

сок боксофис в историята 
на китайското кино.

В края на коментара си 
българският професор под-
чертава, че всичко това е 
доказателство за старти-
рането на една силна нова 
2023 година, като вече се 
отбелязват първите стопан-
ски рекорди на китайската 
икономика. С тях практи-
чески се опровергават всич-
ки чужди гласове, които се 
опитват да твърдят, че век-
торът на китайската иконо-
мика има само две посоки 
– напред и нагоре. 
Не, китайската икономика 

се съобразява и с 
обществените и със 

здравните фактори както 
в самия Китай, така и в 
целия свят, тя е гъвкава 
и мобилизирана, когато 

трябва да има нарастване 
и когато трябва да има 

известна пауза. 
Но за съжаление всич-

ко това се подценява и от-
рича от определени светов-
ни кръгове и това е проява 
на политическа недалновид-
ност. А всъщност би тряб-
вало да се взима пример от 
развитието на китайската 
икономика, от мъдростта 
на Китай, запазена и раз-
вита цели 50 столетия.

Светлана Шаренкова се 
спира и на конкретни 
данни в търговията на 
Китай с основните му 
търговски партньори – 

АСЕАН, САЩ и ЕС, 
като визира отчетеното дос-
та голямо увеличение. „На-
пример – външната търго-
вия с държавите от АСЕАН,  
ЕС и САЩ се е увеличи-
ла – съответно с 15%, с Ев-
ропейския съюз с 5,6%, със 
САЩ – с 3,7% на годишна 
база”, цитира данни тя и ко-
ментира, че при това поло-
жение всички виждаме как 
Китай се превръща в „ико-
номическия локомотив” на 

Изтока, и от там и на це-
лия свят.

Успоредно с външната 
търговия, се възстановява 

и вътрешния  
стопански живот, 

продължава коментара Ша-
ренкова, като се позовава на  
китайски медии, които съ-
общават, че през миналата 
2022 г. общият обем на про-
дажбите на дребно на по-
требителски стоки е бил по-
вече от 44 трилиона юана, 
което поддържа нивото на 
този показател от предход-
ната година – тоест няма 
намаление, както се твър-
ди в някои западни медии.

Тя се спира по-специално 
на онлайн търговията, коя-
то се развива с много бързи 
темпове, в контекста на ди-
гитализацията на страната. 
Проф. Шаренкова дава при-
мер с онлайн продажбите на 
дребно, които са се увели-
чени с над 6%, и заемат по-
вече от 27% от общите про-
дажби на дребно. И това е 
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азгодишната се-
сия на Азиатския 
форум Боао при-
влече повече от 
1500 високопос-
тавени политици, 

представители на бизнеса и 
световно признати учени от 
над 50 държави и райони из 
целия свят. Темата на то-
ва издание бе „Светът с не-
сигурност: да се справим с 
предизвикателства чрез съ-
трудничество, да насърчим 
развитието с толерантност“. 
Това изразява надеждите за 
международна сигурност и 
стабилност.

След форума чуждест- 
ранни участници заявиха, 

че са изключително впечат- 
лени и развълнувани от 
дискусиите и имат увере-
ност към сигурността, коя- 
то Китай представя на меж- 
дународната общност. „Ки-
тайският потребителски 
пазар е особено важен и 
вдъхва най-голяма увере-
ност у нас“, заявиха много 
от предприемачите. Те оце-
ниха жизнеността на бизнес 
средата и усъвършенствана-
та верига на производство-
то в Китай.

Според данни на Ми-
нистерството на търговия-
та на Китай действително-
то използване на чуждес-
транен капитал от Китай 

през първия месец на 2023 г.  
е 127,69 милиарда юана, кое-
то е увеличение от 14,5% на 
годишна база, като действи-
телното използване на чужд 
капитал във високотехно-
логичната производствена 
индустрия се е увеличило 
с 62,8% за последната годи-
на. Чуждите инвестиции в 
Китай постепенно се насоч-
ват към високотехнологич-
ни производствени връзки с 
висока добавена стойност.

Увереността също зави-
си до голяма степен и от 
китайската политика за от-
варяне към света. На всич-
ки международни събития 
Китай винаги е заявявал 

своята твърда позиция, че 
ще поддържа отварянето и 
реформите, за да съдейст-
ва за развитието с помощта 
на иновациите и новите тех-
нологии.

Доверието на света идва 
от мирната и стабилна среда 
за развитие в Китай и Азия. 
Според доклада „Азиат- 
ски икономически перспек-
тиви и процес на интегра-
ция“, публикуван от форума, 
през 2023 г. БВП на азиат- 
ските икономики се очак-
ва да се увеличи с 4,5%. То-
ва постижение е неделимо 
от една мирна и стабилна 
среда, която е ключ за раз-
витието на Азия като цяло.

еотдавна в източ-
ната провинция 
Дзянсу се събра-
ха представители 
на БРИКС, за да 
споделят опит в 

управлението и да обсъдят 
приобщаващ, балансиран 
и взаимноизгоден глобален 
модел на развитие. Пове-
че от 200 представители на 
страните от БРИКС участ-
ваха в дискусията на тема 
„Нов план за сътрудничест-
во в БРИКС, нова динами-
ка за глобално развитие“ и 
„По-тесни културни връзки 
за по-силни партньорства в 
БРИКС“.

„Световната икономика 
е дестабилизирана и тряб-
ва да бъдат направени пра-
вилни усилия за нейното 

възстановяване. Едно от 
най-важните неща в момен-
та е да се подобри глобал-
ното развитие и управле-
ние. Страните от БРИКС 
самостоятелно ще търсят 
начини за реализиране на 
модернизация и ще взимат 
решения, които отговарят 
на техните нужди за разви-
тие въз основа на национал-
ни условия и култура.“ То-
ва заяви на церемонията по 
откриването Ду Джанюен, 
президент на Китайската 
международна комуника-
ционна група.

Експерти на семинара се 
съгласиха, че за да се тласне 
механизмът на БРИКС към 
по-високо ниво на по-тяс-
но партньорство и по-ши-
рок обхват, трябва да има 

повече икономическо съ-
трудничество, правител-
ствена подкрепа и обмен 
между хората.

В коментар специално 
за КМГ по повод проведе-
ната среща на страните от 
БРИКС, председателят на 
българо-китайската кама-
ра за индустриално разви-
тие Десислава Дончева под-
черта, че в настоящата ико-
номическа криза и предвид 
неясното бъдеще на процеса 
на възстановяване, БРИКС 
набира все повече позитиви 
на глобалната икономиче-
ска сцена, особено в навече-
рието на Четвъртата индус-
триална революция. Тя по-
сочи, че срещата на БРИКС 
е подготвила старта на из-
цяло нови икономически 

механизми за сътрудни-
чество. Според нея посла-
нието от срещата в Дзянсу 
е „нова динамика за глобал-
но развитие“ , „нов план“, 
„по-тесни връзки и по-сил-
ни партньорства“, което оз-
начава, че се подготвят за 
стартиране икономически 
механизми, които ще бъдат 
от изцяло нов вид. Меха-
низми, които ще доведат до 
засилване на икономическа-
та стабилност на старините 
– членки на БРИКС, и тех-
ните международни парт-
ньори. Налагане на изцяло 
дигитални валути в стра-
ните от БРИКС наистина 
ще доведе до съвършено но-
ва динамика на глобално-
то икономическо развитие, 
отбеляза Дончева.

а 6 април тайван-
ският лидер Цай 
Инуън се срещ-
на с председателя 
на Камарата на 
представителите 

на САЩ Кевин Маккарти. 
Това е поредната политиче-
ска провокация от страна 
на САЩ и Тайван, която 
сериозно нарушава принци-
па за „един Китай“ и три-
те съвместни комюникета 
между Китай и САЩ. 

Най-вече тези действия 
нарушават суверенитета и 
териториалната цялост на 
Китай и дават сериозен по-
грешен сигнал към сепара-
тистите, поддръжници на  
„независим Тайван“. 

Принципът „един Ки-
тай“ е потвърден с Резо-
люция 2758, приета от Об-
щото събрание на ООН на 
25 октомври 1971 г., това е 
основна норма, приета от 
международната общност и 
основен принцип в между-
народните отношения. 

В Съвместното комюни-
ке за установяване на ди-
пломатически отношения 
между Китай и САЩ, пуб-
ликувано на 16 декември 
1978 г., САЩ признават по-
зицията на Китай, т. е. съ-
ществуването на само един 
Китай, както и че Тайван 
е част от Китай. 

Съединените американ-
ски щати също така призна- 

ват и че китайското прави-
телство е единственото за-
конно правителство. В рам-
ките на това, американски-
ят народ ще поддържа кул-
турни, търговски и други 
неофициални отношения 
с тайванския народ.

Действията и изявления- 
та на САЩ многократно 
си противоречат. Всъщност 
зад настоящата среща, коя-
то подкопава принципа на 
единен Китай, и американ-
ската, и тайванската страна 
имат свои егоистични мо-
тиви и целят да постигнат 
политически ползи. Съв-
сем наскоро САЩ обявиха 
така наречения си план за 
„унищожаване на Тайван“, 

който заплашва да унищо-
жи тайванските съоръже-
ния за полупроводници, ако 
Тайван бъде нападнат. То-
ва предизвика вълнение на 
острова.

Китай отдавна заявява, 
че твърдо се противопоста-
вя на връзките между САЩ 
и Тайван и ще предприеме 
мерки за решително проти-
водействие. 

Никой не бива да подце-
нява силната решителност, 
твърдата воля и мощната 
способност на китайския 
народ да защитава сувере-
нитета и териториалната си 
цялост!

Боао представи пред света предлаганите  
от КНР нови възможности за развитите

БРИКС ще се стреми към по-добро глобално 
управление чрез по-тясно сътрудничество

Пекин: „Политическото шоу“ между САЩ  
и Тайван ще получи категоричен отговор

Чуждестранните  
участници във 
форума Боао дадоха 
висока оценка  
на жизнеността  
на бизнес средата 
на производството 
в Китай

Срещата  
на Цай Инуън  
с Кевин Маккарти 
е поредната 
политическа 
провокация  
от САЩ 

КоМЕнтарИ 

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Експертите на 
БРИКС смятат, 
че за да се тласне 
механизмът на 
организацията 
към по-високо 
ниво, трябва 
да има повече  
правителствена 
подкрепа и обмен 
между хората
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Извършено е за първи път успешно ускоряване 
на електронен лъч

итайският ли-
неен ускорител 
на високоенер-
гиен източник 
на синхротрон-
но лъчение из-

върши за първи път успеш-
но ускоряване на електро-
нен лъч. 

Източникът на светли- 
на, High Energy Photon 
Source (HEPS), е основен 
научен инфраструктурен 
проект в Китай, изграден 
от Института по физика на 
високите енергии към Ки-
тайската академия на на-
уките. HEPS е способен 
да ускорява електрони до 

скорост, близка до тази на 
светлината, през три ета-
па и да генерира синхро-
тронно лъчение, което се 
отличава със силна прони-
кваща способност и висо-
ко ниво на яркост, като по 
този начин помага на из-
следователите да наблюда-
ват микрокосмоси.

Три отделни ускорите-
ля – линеен, пръстен за 
съхранение и бустер – фор-
мират основната част от 
HEPS. Линейният ускори-
тел, който е дълъг около 
49 метра, е първият, който 
може да генерира и ускоря-
ва електрони до 500 MeV. 

Очаква се HEPS да се пре-
върне в едно от най-ярки-
те съоръжения за синхро-
тронно лъчение от четвър-
то поколение в световен 

мащаб след завършването 
му и ще обслужва области 
като съвременни материа- 
ли, аерокосмическа наука 
и биомедицина.

Успешен тест в Хайян  
за вертикално кацане 
на ракета в морето

Китайски учени създават „Ноев ковчег“  
за запазване на видовото разнообразие

итай проведе успешен 
тест за вертикално ка-
цане на ракета в откри-
то море. Това представи-
ха пред медиите разра-
ботчиците от Китайска-

та академия на науките, съобщи 
Радио Китай за чужбина. 

Разработчиците са пояснили, че 
технологията ще постави основа-
та за бъдещи приложения, вклю-
чително платформа за експеримен-
ти в близкия Космос, която мо-
же да бъде многократно използ-
вана, а защо не и разработване-
то на пътувания в Космоса, смя-
тат експертите. Пробният полет 
е извършен в Хайян, провинция  

Шандун, Източен Китай.
Мисията провери и необходи-

мите процеси за прибирането на 
ракетата от морето, както и детай-
лите около комуникацията и тех-
нологията за проследяване на кос-
мически кораби под въздействие-
то на морски смущения, поясня-
ват учените, участвали в разработ-
ката на проекта. 

Прототипът на ракетата е летял 
на надморска височина над 1000 
метра и целият пилотен тест е от-
нел около 10 минути. Разработчи-
ците са проучили също средата 
на полета при последния етап на 
кацане и са проверили точност-
та на процеса с използването на 

научнофантасти- 
чния блокбъстър 
„Скитащата Зе-
мя“ учени от Ки-
тай са замразили 
100 милиона се-

мена от основни култури 
на космическа станция и 
са запазили ДНК картите 
на растения и животни от 
цял свят, съобщи агенция 
Синхуа. В реалния свят Ки-
тай създава серия от банки 
за зародишна плазма в оп-
ит да запази видовото раз-
нообразие.

Уан Лу, изследовател в 
Tianjin Agricultural Germ- 
plasm Resource Bank, изуча-
ва кълняемостта и съдържа-
нието на вода в семената на 
царевицата и соята, тъй ка-
то банката наскоро получи 
над 500 нови проби от за-
родишна плазма.

Ресурсите от зародишна 

площадка в открито море.
Пълният успех на вертикалното 

кацане в морето на прототипа на 
ракетата поставя основата за бъде-
що технологично развитие за при-
ложения, включително платформа 
за научни експерименти в близкия 
Космос, а също така и космиче-
ски туризъм. Подобно космическо 

пътуване би отговорило на общест-
вения стремеж за навлизане в Кос-
моса и такава космическа совал-
ка също може да бъде използва-
на практично за натрупване и изу-
чаване на ценни данни за бъдещо 
изследване на Космоса и прилож-
ния планетарен туризъм, посочва 
Радио Китай за чужбина.

плазма на културите са ге-
нетичен материал от култи-
вирани растения с генетич-
ни функции, които играят 
важна роля както в осигуря-
ването на продоволствената 

сигурност, така и в насър-
чаването на оригинални на-
учни и технологични ино-
вации в селскостопанската 
индустрия, каза Лан Цин-
ко, заместник-директор на 

Института по ресурси на за-
родишната плазма и био-
технологии. 

„Има осем различни 
банки, които съхраняват ре-
сурсите на селскостопанска 
зародишна плазма при усло-
вия на ниска температура и 
постоянна влажност“, обяс-
нява ученият Уан Лу, опако-
вайки семената в различни 
2D-кодирани торби от алу-
миниево фолио.

„Изходната информация, 
включително типове и из-
точници, може бързо да бъ-
де прочетена чрез сканира-
не на кодовете, което е мно-
го удобно за бъдещи изслед-
вания“, добавя Уан Лу.

Изчезването на видове е 
спешен и широко разпрос-
транен проблем, пред който 
е изправен светът в момен-
та, каза Цуй Шухон, говори-
тел на Министерството на 

екологията и околната сре-
да на Китайската народна 
република.

Въпреки че някои по-ста-
ри сортове от определени 
култури дават ниски добиви 
и имат слаба устойчивост, 
те са се наложили добре по-
ради отличния си вкус. Ако 
тези проби от зародишна 
плазма могат да бъдат пра-
вилно запазени, това ще по-
могне за напредъка в науч-
ни области като идентифи-
циране на генотип и еволю-
ция на видовете, както и за 
бъдещо отглеждане на но-
ви сортове с отличен вкус 
и високи добиви.

Към днешна дата броят 
на пробите от селскостопан-
ска зародишна плазма в Ки-
тай в дългосрочно съхране-
ние надхвърля 520 000. Ки-
тай е на второ място в све-
та по този показател.

„Въз основа на огромна-
та колекция от ресурси на 
зародишна плазма, ние ще 
можем в бъдеще да анали-
зираме задълбочено данни-
те за неговия генотип и фе-
нотип, както и да използ-
ваме големи данни и тех-
нологии за биологично раз-
въждане, за да комбинира-
ме черти и гени, за да раз-
вием и култивираме нови 
семена, които отговарят на 
специфични нужди“, казва 
Лан Цинко.

В Китай са създадени 
множество истински „съ-
кровища“ на ресурси от за-
родишна плазма. Нова на-
ционална банка за селско-
стопанска зародишна плаз-
ма е създадена към Ки-
тайската академия на сел-
скостопанските науки, съ-
държаща съоръжения за 
съхранение на нискотем-
пературни и ултраниско-
температурни среди.
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Летният дворец в Пекин 

ълмът на дълголе-
тието е около 60 м 
висок и има мно-
го сгради, разпо-
ложени една над 
друга. Предният 

склон е богат на прекрасни 

зали и павилиони, докато 
задният, в остър контраст, 
е тих и с естествена красо-
та. Централното езеро Кун-
мин обхваща 2,2 квадратни 
километра и е получено от 
сливането на трите езера.

През декември 1998 г. 
ЮНЕСКО включи Летния 
дворец в Списъка за све-
товно наследство. Летният 
дворец бе обявен за „ше-
дьовър на китайския ланд-
шафтен градински дизайн. 

Естественият пейзаж на хъ-
лмове и открити водни пло-
щи се комбинира с ръкот-
ворни елементи като пави-
лиони, зали, дворци, храмо-
ве и мостове, като образу-
ва хармоничен ансамбъл с 
изключителна естетическа 
стойност“.

Произходът  
на Летния дворец 

датира от времето на ди-
настия Дзин през 1153 г., 
когато четвъртият владе-
тел Уанйен Лян (1150 – 1161) 

премества столицата Шан-
гдзин от префектура Ху-
ейнин (в днешния окръг 
Ачен) до Йендзин (днешен 
Пекин). Владетелят на Под- 
небесната нарежда да се по-
строи дворец в Ароматни-
те хълмове и по Пролетния 
хълм Неарит в северозапад-
ната част на Пекин.

Около 1271 г., след като 
династия Юен установява 
столицата си в Ханбалик 
(днешен Пекин), строите-
лят Гуо Шоудзин инициира 

в парка край 
езерото кунмин 
има много красиви 
павилиони 

Хълмът на дълголетието е около 60 м висок  
и там има много сгради, разположени една над друга

Летният дворец край Пекин  
е едно от най-привлекателните 

места за туристи

Летният дворец е огромен ансамбъл от езера, градини и дворци в 
Пекин. Това е императорска градина от епохата на династията Цин. 
Забележителен главно с Хълма на дълголетието и езерото Кунмин, 
той обхваща просторен терен от 2,9 квадратни километра, три 
четвърти от които е вода. Централното езеро Кунмин е изкуствено 
създадено, като изкопаната почва е използвана за изграждането на 
Хълма на дълголетието.

Х
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летието и язовирите около  
езерото Кунмин.

Сред най-интересните 
забележителности 

на Летния дворец са кула-
та Фосян Гъ (Кулата на бу-
дисткия тамян), построена 
на Хълма на дълголетието, 
павилионът Уънчан и за-
лата Пайюн Диен (Залата 
на разсейващите облаци) в 
местността Уаншоу Шан, 
на Хълма на дълголетието.

Целият Летен дворец е 

За да се подобри и водо-
проводната система на сто-
лицата, той нарежда Запад-
ното езеро да бъде разшире-
но на запад и да се създадат 
още две езера – Гаошуей и 
Янгшуей. Трите езера слу-
жат не само като резервоар  
за императорските гради-
ни, но и като източник на 
вода за околните земедел-
ски площи. Император Ци-
енлун нарекъл трите езера 
„езерото Кунмин“ по име-
то на водния резервоар Кун-
мин, построен от импера- 
тор У (141 – 187 г. пр. н. е.).  

Империята Цин започ-
ва да запада след управле-
нието на император Дао- 
гуанг (1820 – 1850), затова и 

проект за водни съоръже-
ния, за да насочи водата от 
извора Шъншан в село Бай-
фу, Чанпин, към Западно-
то езеро, което по-късно е 
преименувано на Кунмин. 
Целта на Гуо била да съз-
даде воден резервоар, кой-
то да осигури стабилно во-
доснабдяване на двореца.

През 1494 г.  
император Хуонджъ 

от династия Мин (1487 – 
1505) построява храма 
Юендзин за доведената си 
сестра – госпожа Луо, на 
склона на хълма Уънгшан, 
който по-късно е преиме-
нуван на Хълм на дълго-
летие. Преди време храмът 
е разрушен и изоставен, а 
районът около хълма – по-
крит с буйна растителност. 

В началото на царува- 

езерото кунмин

Известната каменна лодка  
в езерото 

Павилионът Уънчан

нето на Циенлун (1735 – 
1796) са създадени мно-
го имперски градини око-
ло днешен Пекин, в облас-
тта Хайдиен, и съответно 
тяхната консумация на во-
да се увеличила значител-
но. По това време голяма 
част от водата, съхранявана 
в Западното езеро, идва от 
сладководния извор на Про-
летния хълм, докато мал-
ка част – от река Уанцюе. 

Около 1749 г. импера- 
тор Циенлун решава да по-
строи дворец в близост до 
хълма Уънгшан и Западно-
то езеро, за да отпразнува 
60-ия рожден ден на май-
ка си – вдовстващата им-
ператрица Чунгцин. 

Летният дворец постепенно 
е пренебрегван, като е наре-
дено архитектурните забеле-
жителности на трите остро-
ва да бъдат демонтирани,  
тъй като разходите за под-
дръжка са твърде високи.
През 1860 г. французите 

и британците 
разграбват Летния дворец 
в края на Втората опиум-
на война и британците из-
гарят Стария летен дво-
рец (наричан на китайски 

Юенминюен). Варварско-
то унищожаване на голе-
ми части от Стария летен 
дворец все още предизвик-
ва гняв в Китай. 

В периода 1884 – 1895 г., 
по време на управлението 
на император Гуангсю (1875 
– 1908), 
императрица Цъси отделя 

22 милиона сребърни 
таела, първоначално 

предназначени за 
модернизиране на флота, 

които да бъдат използвани 
за възстановяване и 

разширяване  
на Летния дворец,

за да отпразнува своя 60-и 
рожден ден. Тъй като сред-
ствата са били ограничени, 
строителните работи са съ-
средоточени върху сгради-
те пред Хълма на дълго-

Детайл от 
покрива на 
Залата на 
разсейващите 
облаци

съсредоточен около Хълма 
на дълголетието и езерото 
Кунмин, което обхваща око-
ло три четвърти от площта. 
Повечето от важните сгра-
ди са построени по оста се-
вер-юг на Хълма на дълго-
летието, който е разделен на 
преден и заден хълм. 

В района на езерото Кун-
мин има три малки остро-
ва: Нанху, Дзяодзиентан и 
Джъдзингъ. Западният язо-
вир в езерото Кунмин раз-
деля езерото на две. Източ-
ният язовир е построен по 
времето на император Гу-
антсю. 

Атракциите, които си 
заслужава да видите,

могат да бъдат разделени 
на шест различни секции 
или живописни зони: зали-
те, Хълма на дълголетието, 

езерото Кунмин, живопис-
ната зона за земеделие и тъ-
кане, дългия коридор и зо-
ната на централната ос.

Изключителен архите-
ктурно-исторически ком-
плекс, Летният дворец край 
Пекин е едно от най-при-
влекателните места за ту-
ристи. През топлите месе-
ци тук се разхождат и де-
сетки хиляди жители на ки-
тайската столица, организи-
рат се различни конкурси и 
фестивални прояви.
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10 години от началото на Механизма  
за сътрудничество между Китай и ЦИЕ 

рамките на Ме-
ханизмът за сът- 
рудничество през 
изминалите годи-
ни се проведоха 
редица важни съ-

бития и срещи, които дадо-
ха своя принос за повишава-
не взаимодействието меж-
ду Китай и централноевро-
пейските страни в различ-
ни области на живота – ико-
номика, култура, образова-
ние. Д-р Станишев сподели 
за КМГ някои от по-важни-
те инициативи на Центъра, 
като негов директор, както 
и мнението си за бъдещи-
те акценти в това сътруд-
ничество.

„Механизмът за сътруд-
ничество между Китай и 
ЦИЕ е изключително ва-
жна инициатива, която 
допринесе значително за за-
дълбочаване на двустранни-
те и многостранните отно-
шения както между стра-
ните – членки, така и меж-
ду обществата. Това се слу-
чи чрез образователни об-
мени, посещения на бизнес 
делегации, както и участия 

в изложения и фестивали.
Пример за това е Изло-

жението „Китай – ЦИЕ“, 
което се състоя в град 
Нинбо. То показа, че двус-
транната търговия се е уве-
личила значително между 
всички страни – членки, ка-
то намаляването на търгов-
ския дефицит е едно от не-
щата, които трябва да бъдат 
приоритизирани през ново-
то десетилетие, в което ини-
циативата навлиза.

По повод 10-годишния 
юбилей Центърът за сътруд-
ничество в селското стопан-
ство между Китай и стра-
ните от Централна и Източ-
на Европа проведе Между-
народна научно-практиче-
ска конференция на тема 
„10 години сътрудничество, 
обмен и свързаност между 
Китай и страните от ЦИE”. 
По време на форума бяха 
обсъдени редица въпроси от 
сферата на икономическо-
то, селскостопанското, прав-
ното, културното и образо-
вателното сътрудничество 
и обмен. В инициативата 
взеха участие изследователи 

итай ще разшири отва-
рянето и сътрудничест-
вото в областта на тех-
нологиите и иновациите 
и ще насърчи интерна-
ционализирана изследо-

вателска среда и конкурентна ино-
вационна екосистема. Това включ-
ва програмата за бъдещо развитие 
на  Министерството на науката и 
технологиите. 

От 2012 до 2022 г. развитието на 
технологиите и иновациите в Ки-
тай е претърпяло дълбоки промени, 
което го прави най-бързо развива-
щото се десетилетие за научно-тех-
нологичния сектор в историята 
на страната. Това заяви китайски-
ят министър на науката и техно-
логиите Уан Джиган. От 2012 г.  
насам Китай се е изкачил с 23 
места в Глобалния иновационен 
индекс, публикуван от Световна-
та организация за интелектуална 
собственост, като през миналата 
година страната заема вече 11-о 
място в света. „Технологията мо-
же да бъде нещо, което предлага 
ползи, както и недостатъци, и те-
зи насоки имат за цел да увеличат 

В
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и ръководители на компа-
нии и фирми от 12 стра-
ни. Проявеният интерес и 
направените предложения 
ни показаха интереса, кой-
то страните проявяват към 
продължаване на това съ-
трудничество и през след-
ващите години.

Китай инвестира в ин-
фраструктурни проекти, 
като железопътната връз-
ка между Белград и Буда-
пеща, както и в пристани-
щето в Пирея, Гърция. Ки-
тайски компании също ин-
вестираха и в други сектори 
на икономиката като теле-
комуникациите и селското 
стопанство.

През последното десети-
летие Инициативата както 

загуби някои от своите чле-
нове, така и придоби нови. 
Това говори, че тя има как-
во да предложи и може да 
бъде пример за добрите от-
ношения и сътрудничество 
между Китай и останали-
те европейски страни. В та-
зи връзка страните – член-
ки на Инициативата, тряб-
ва да продължат активното 
сътрудничество, за да може 
да се извлече най-доброто 
от двата свята.”

Като директор на Цен-
търа за насърчаване на съ-
трудничеството в областта 
на селското стопанство меж-
ду Китай и ЦИЕ, д-р Мом- 
чил Станишев подчертава 
изключителния ръст в тър-
говията на селскостопан- 

ски и хранителни продукти. 
Той дава и пример: от 6 млн. 
долара през 2012 г. тя е на-
раснала до 76 млн. долара 
през 2022 г. Той добавя още, 
че Централна и Източна Ев-
ропа е слабо познат регион 
в Китай, което води и до 
ниско търсене на хранител-
ни продукти. 

Именно затова един от 
акцентите на Центъра през 
следващите години ще бъ-
да по-доброто позициони-
ране на стоките и проду-
ктите от страните от Цен-
трална и Източна Европа в 
Китай. „Това би допринесло 
и за намаляването на тър-
говския дефицит”, катего-
ричен е директорът Мом-
чил Станишев.

съврЕМИЕ

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Директорът на Центъра 
за насърчаване 
сътрудничеството в 
селското стопанство 
между китай и ЦИе  
д-р Момчил СтанИШев  
коментира Механизма 
за сътрудничество 
между китай и ЦИе по 
повод 10-годишнината 
от стартирането му. 

максимално потенциала и ползи-
те от технологиите и иновациите.“

Брутните вътрешни разходи на 
Китай за научноизследователска и 
развойна дейност достигнаха 3,09 
трилиона юана (449 милиарда до-
лара) миналата година, надмина-
вайки за първи път границата от 
3 трилиона юана. Миналата годи-
на страната е похарчила 195,1 ми-
лиарда юана за основни изследва-
ния, почти четири пъти по-висока 

от бюджета от 49,9 милиарда юа-
на през 2012 г. 

За 2022 г. броят на високотехно-
логичните компании се увеличи по-
вече от 10 пъти до 400 000 от само 
39 000 през 2012 г. Страната регис-
трира и 762 компании, изброени в 
списъка с компании с най-големи 
разходи за научноизследователска 
и развойна дейност в света.

Що се отнася до международ-
ното сътрудничество, Китай е 

сключил споразумения за сътруд-
ничество с над 160 страни и реги-
они и участва в над 200 глобални 
организации и многостранни ме-
ханизми.

Изменението на климата, чис-
тата и устойчива енергия и спра-
вянето с пандемията от COVID-19 
бяха някои от критичните области 
на международното сътрудничество 
за Китай, казва в доклада си още 
министър Уан. 

Китайските учени също са иг-
рали активна роля в глобални на-
учни проекти като Международ-
ния термоядрен експериментален 
реактор и проекта за най-големия в 
света радиоинтерферометър Square 
Kilometre Array. „Откритото сътруд-
ничество е присъщо изискване за 
научен и технологичен прогрес и 
необходимо условие за съвместно 
справяне с глобалните предизвика-
телства“, казва Уан Джиган. „Ще 
продължим да поддържаме прин-
ципа на откритост, приобщава-
не и споделяне в международното 
сътрудничество и ще помогнем за 
превръщането на Китай в плодо-
родна почва за глобални иновации.“

Международно сътрудничество  
в областта на технологиите и иновациите
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рез последните 
пет години Ки-
тай засилва за-
щитата на окол-
ната среда, с 
което насърчава 

нисковъглеродното разви-
тие на страната, се посоч-
ва в тазгодишния доклад за 
работата на правителството. 

В момента екологич-
ното строителство вече 
има дълбоко въздействие 
в страната и околната сре-
да в Китай се промени зна-
чително, което е израз на 
хармоничното съществу-
ване между човека и при-
родата.

Франческо ла Каме-
ра, генерален директор на 
Международната агенция 
за възобновяема енергия 
(IRENA), заяви, че е забе-
лязал положителни проме-
ни от огромните усилия на 
Китай за справяне с кли-
матичните изменения, ба-
лансиране между икономи-
ческото развитие и опазва-
нето на околната среда в 
устойчивото развитие. 

Китай установи цел за 

реализиране на въглероден 
неутралитет преди 2060 г. и 
упорито работи в тази на-
сока. Със своята практи-
ка страната доказва, че ще 
изпълни всички свои обе-
щания и международната 
общност има доверие в то-
ва, добави още Камера.

Азия е географската об-
ласт, в която през мина- 

лата година се наблюдава 
най-голям ръст на съоръ-
женията за възобновяеми 
източници. Основен при-
нос за това има Китай със 
141 ГВт нови мощности от 
възобновяеми енергийни 
източници, което е почти 
половината от общия све-
товен обем от 295 ГВт но-
ви мощност.

итайската бан-
ка за развитие 
е отпуснала зае- 
ми на обща 
стойност 186,4 
милиарда юа-

на (27,53 милиарда дола-
ра) през 2022 г., за проек-
ти в областта на опазване-
то и консервацията на во-
дни ресурси. 

Благодарение на тези 
средства са реализирани 
големи проекти за опазва-
не на водите, като напои-
телната система в дефиле-
то Датън в Южен Китай и 

цялостното управление на 
басейна на река Юндин в 
северната част на страната.

На следващия етап 
банката ще насърчава ви-
сококачествено развитие 
в сферата и ще предложи 
много повече подкрепа за 
подобряване на възмож-
ностите за предотвратява-
не на наводнения и суши, 
оптимизиране разпределе-
нието на водните ресур-
си и напредък в интензив-
ното използване и опазва-
не на водите, посочват от 
банката.

Китай упорито работи  
за реализиране на  
въглероден неутралитет 

Над 27 млрд. щ. д. 
заеми за опазването 
на водите

Призив за изграждането на красива  
държава чрез залесяване

засаждането за-
едно с местни 
хора и младежи 
участваха и дру-
ги китайски офи-
циални лица. То-

ва е 11-ата година, в която 
Си Дзинпин участва в го-
дишната дейност по засаж-
дане на дървета като гене-
рален секретар, отбелязва 
Синхуа. Участието на лиде-
рите в засаждането на дър-
вета има за цел да мобили-
зира хората в цялата стра-
на да работят за красив Ки-
тай, заяви Си.

Докато засаждаше фи-
данки от различни видове 
дървета, Си Дзинпин раз-
питваше младежите око-
ло него за обучението им 
в училище, като ги насър-
чаваше да обичат работата 
и да станат способни мла-
ди хора със стабилен морал, 
интелектуални способности, 
физическа сила, естети- 
ческа чувствителност и 

В
работни умения.

Китай е на първо мяс-
то в света по мащаб на из-
куственото залесяване и 
площта за засаждане все 
още се разширява, посочи 
Си, добавяйки, че Китай и 
китайският народ са напра-
вили забележителен принос 
за озеленяването на Земя-
та и справянето с глобално-
то изменение на климата.

Си Дзинпин подчерта 
значението на горите, които 
опазват водата, носят ико-
номически печалби,  сти-
мулират производството на 
зърно и поглъщат въглерод. 

Си каза, че залесяването ще 
бъде от полза за бъдещите 
поколения и трябва да про-
дължи последователно.

Говорейки за усилията за 
залесяване в Пекин и него-
вите околности, Си призова 
за подходящо съотношение 
на различни дървесни ви-
дове в съответствие с био-
логичните и екологичните 
вериги и напредък в зале-
сяването в целия град.

Си Дзинпин подчерта 
зеленото развитие като ос-
новна стратегия за разви-
тие на страната сега и в 
обозримо бъдеще и нарече 

агенция Блумбърг. Аген-
цията цитира висш служи-
тел на китайската Агенция 
за горите, според когото Ки-
тай ще засажда 36 000 ква-
дратни километра нови го-
ри годишно – повече от об-
щата площ на Белгия. За-
саждането започва от та-
зи година и ще продължи 
до края на 2025 г. По този 
начин Китай ще се бори с 
изменението на климата и 
ще защитава естествените 
местообитания. Засаждане-
то на дървета е в основата 
на екологичните усилия на 
Китай в продължение на де-
сетилетия и е основна част 
от плановете за намалява-
не на въглеродните емисии 
до нула до 2060 г.

До 2035 г. качеството 
и стабилността на нацио-
налните горски, пасищни, 
влажни и пустинни екосис-
теми ще бъдат цялостно по-
добрени. Китай има за цел 
да увеличи общата си по-
кривка от гори до 24,1% до 
края на 2025 г., посочват от 
Агенцията за горите. 

През следващите пет го-
дини Китай също ще раз-
шири своята система от на-
ционални паркове, ще съз-
даде коридори за облекча-
ване на фрагментацията на 
местообитанията и ще пред-
приеме по-нататъшни мер-
ки срещу незаконната тър-
говия с диви животни.

националните кампании за 
засаждане на дървета актив-
на практика за напредък в 
залесяването и изгражда-
нето на красив Китай. Ки-
тайският лидер поиска от 
всички региони и департа-
менти да стартират кампа-
нии за доброволно засажда-
не на дървета въз основа на 
местните условия и да съз-
дадат благоприятни условия 
за обществеността да участ-
ва в тези кампании. 

Китай засилва засажда-
нето на дървета, за да по-
стигне нетни нулеви еми-
сии, съобщи неотдавна 

ЕКолоГИя

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Генералният 
секретар на ЦК на 
ККП и председател на 
Централната военна 
комисия отправи 
този призив по време 
на засаждане на 
дървета край Пекин, 
предаде агенция 
Синхуа 

страницата подготви Любомир михайЛов
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ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на оон 
за околната среда

КИтай отблИзо

тази статия е типичен пример за това как от нищо може да стане нещо или как 
мислите се превръщат в думи, а думите в действия. но този процес невинаги е пълен. 
някои хора само си мислят и без да говорят, направо действат, други говорят, без да 
мислят, трети пък действат, без да говорят, и т. н. комбинациите са различни, но да не 
философствам повече, а да разкажа за какво става дума.
едни приятели ми препоръчаха да посетя „Холандското село” в Шънджън. Бре, мисля 
си аз, обикновено районите в даден град ги наричаме квартали, като например 
„Френски квартал”, „Латински квартал” , а тук направо село. Мисля си, сигурно е така, 
защото Шънджън е толкова голям, че и кварталите изглеждат като цели села. това, 
разбира се, е в кръга на шегата, понятието е просто езикова особеност на китайския. 

Холандското село в... Шънджън 

Човек може да достигне 
до сериозни изводи и 

заключения, съзерцавайки 
на пръв поглед 

незначителни неща. 
От входа, през който вля-

зох, видях площадка и ог-
ромен барелеф на д-р Сун. 
От тази площадка тръгваха 
два пътя, които после пре-
минаваха в множество алеи 
и пътечки. Една от глав-
ните алеи беше на „Патри-
ота”. Видях паметници на 
китайски герои, отличили 
се по време на Опиумни-
те войни от средата на 19-и 
век. В китайските паркове 
задължително има компо-
зиции от гористи хълмове, 
виещи се алеи, езерца, по-
тоци и открити поляни ан-
глийски стил, където въз-
растните почиваха, а деца-
та играеха на воля. Има-
ше спортни площадки, а в 
единия край на парка беше 
построен модерен стадион 
за бейзбол. Растителност- 
та, както се очакваше за те-
зи ширини, беше субтро-
пична, вечнозелена с пре-
обладаващи тръстики, пал-
ми и кипариси. Успях да ви-
дя дървото на Буда (Ficus 
religios), от костилката на 
което имам гравиран суве-
нир. Ако Бог беше в детай-
лите, то китайците биха би-
ли богове – всички по-голе-
ми и стари дървета бяха до-
кументирани и класифици-
рани с надпис на китайски, 
латински и с QR код. Това 
е огромен труд. Така успях 
да видя камфорово дърво 
(Camphor tree) и някои нови 
видове за мен, като съвет-
ско дърво (Ficus altissima) и 
епископско дърво (Bischofia 
javanica). За съветското дър-
во се досетих може би от-
къде му произлиза името 
– стволът му се състои от 
по-малки, събрали се сякаш 
на съвет филизи, обаче къ-
де са видели попове в епис-
копското дърво, аз не мо-
жах да открия. 

Колкото повече „изслед-
вах” тези 400 декара, тол-
кова повече се забавлявах 
с различните естетически 
решения за разположението 
на пейки, пагоди, храстче-
та, пътечки, скалички, реч-
ни каскади. Имаше идеал-
ни места за предаване на 
живо от желаещи да се из-
явят в социалните медии. 
Имаше площадки за масов 
спорт и танци, които пен-
сионерите особено обичаха. 
Не липсваха и заниманията 

по тай-дзи и ци-гун. Всеки 
си се занимаваше самостоя-
телно, без да обръща внима-
ние на другите – хармония и 
ред. Навсякъде цареше иде-
ална чистота, удивих се как 
успяват да я поддържат. Ко-
шчетата за боклук винаги 
бяха по две или по три за 
сортиране на боклука. На-
прави ми впечатление, че 
от една страна, паркът беше 
много добре устроен и ор-
ганизиран, а от друга стра-
на, всичко изглеждаше ня-
как естествено, без излишен 
кич и натруфеност, както би 
се очаквало за изградените, 
а не естествени паркове. То-
ва се нарича консервация 
и максимално използване 
на природните особености. 

Тъкмо когато в дале-
чината видях една изящна 

издигат декоративни пило-
ни, осветени през нощта. 
Всеки пилон е посветен на 
чуждестранен специалист, 
допринесъл за просперите-
та на Шънджън. Имаше и 
гравирани образите и крат-
ка биография на архитекти, 
инженери, учени, бизнес-
мени, финансисти и дру-
ги. Това по-скоро бе мост 

се намира и сградата във 
формата на бамбуков кълн, 
която е една от дванадесет- 
те емблематични построй-
ки на града. 

В парка имаше много 
маршрути за крос и колое-
здене. На декоративни сте-
ни бяха накратко описани 
етапите на градостроител-
ството, като беше спомена-
то, че от 2010 година досега 
в Шънджън са се завърнали 
от чужбина, за да живеят и 
работят тук, над 70 000 ки-
тайски студенти от различ-
ни специалности, което го-
вори за успешната полити-
ка на града за привличане 
и задържане на квалифи-
цирани кадри. Преминах 
също по Алеята на слава-
та, която тук е във форма-
та на мост, очертаващ гра-
ницата между морската и 
езерната водна площ. 

По средата на моста се 

сграда в традиционен ки-
тайски стил, започнах да 
усещам, че тя, природата, 
ме вика. Помислих, че в 
сградата сигурно е някак-
во заведение с тоалетна и 
се запътих натам. Обаче се 
оказа, че цялата сграда е ед-
на обществена тоалетна. Бе-
ше толкова спретната, чиста 
и красива, че тръгнах да ва-
дя телефона да я снимам… 
но бързо се усетих и спрях. 
За какъв ли щяха да ме по-
мислят, като видят, че ис-
кам да снимам входа на об-
ществена тоалетна. 

Повече няма да комен-
тирам. Мога да кажа са-
мо, че беше като на 5-звез-
ден хотел – като интериор, 
чистота, поддържане, уха-
ние и допълнителни съоръ-
жения за инвалиди. Дръж-
ките на вратичките, кога-
то беше „заето”, светеха с 
червени LED лампи, а на 

стената имаше снимка и те-
лефонния номер на служи-
теля, който отговоря за то-
алетната. 

Изведнъж се сетих за 
този случай, когато един 
шофьор вижда една доста 
знойна жена пред табелата 
на село Мало Бучино да ма-
ха на стоп и си помислил: 
„Е, тая ако е от Мало Бу-
чино, представям си тези от 
Голямо Бучино какви са!”. 
Така започнах да си мисля 
и аз, но колкото и да си ми-
слех, никога нямаше и да ми 
дойде наум, че в следващия 
парк ще има дори и общест-
вена баня. Излязох от пар-
ка уморен, но и с повдигна-
то настроение. 

И накрая да кажа 
няколко думи за Парка на 

талантите. 
Той е посветен на всички 

хора, които с труда и експер- 

тизата си са допринесли за 
изграждането на Шънджън. 
От единия край той грани-
чи с морето, откъдето се 
открива прекрасна глед-
ка към Хонконг, а от дру-
гия край – с небостърга-
чите на Високотехнологич-
ния парк на Шънджън, та-
ка наречената “Силиконо-
ва долина” на Китай. Там 

Продължение от брой 14

на благодарността. 
Отново намирам сим-

воликата в израза на ки-
тайците. Композицията бе-
ше направена върху „Моста 
между Китай и Света!”.

Връщам се към  
по-земен въпрос. 

Защо им е на китайци-
те баня в парка, и то на са-
мообслужване?! 

На входа се сканира QR 
код и се плаща такса, след 
което можеш да разпола-
гаш с всичко, необходимо 
за един приятен душ. Това, 
което ми дойде на ума, бе-
ше, че паркът се намира до 
бизнес район и според мен 
банята беше създадена за 
удобство на служителите, 
които искат да се освежат 
след спортуване в парка и 
преди да отидат на работа 
или да се приберат с град-
ския транспорт в дома си. 

В парка имаше и Цен-
тър-платформа за обслуж-
ване на малките и средни-
те предприятия, състоящ се 
от постоянна изложба на 
авангардни продукти и тех-
нологии, създадени в Шън-
джън, и консултантски от-
дел с информация за фир-
ми, хора, законови проце-
дури и наредби.

Завършвам с една ми-
съл, която внезапно ми 
дойде, докато съзерцавах 
едно декоративно стълбище 
в парка, като още не мога 
да разбера в каква връзка 
ме осени тя, но със сигур-
ност знам, че се отнася за 
съвременния Запад. „Защо 
им е на хората свобода, ко-
гато не знаят какво да пра-
вят с нея и я превръщат в 
слободия.” 

Живко сПасов

Мостът на славата и благодарността  
в Парка на талантите с пилон за всеки от 
чуждестранните специалисти, допринесли 
за изграждането на Шънджън

обществената баня на самообслужване  
в Парка на талантите
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1. Астрагал 
Според традиционната 

китайска медицина коре-
ните астрагал попълват за-
пасите от жизнена енергия 
Ци и Ян, намаляват изпотя-
ването, насърчават изхвър-
лянето на токсините и об-
лекчават отоците, подсил-
ват кръвта. Билката се из-
ползва при респираторни 
инфекции, сенна хрема, ас-
тма, хронични бъбречни за-
болявания.

Съвременните проучва-
ния показват, че астрагалът 
регулира имунните функ-
ции, стимулира освобож-
даването на цитокини, кои-
то контролират растежа на 
имунните клетки, и оказва 
влияние върху секрецията 
на имуноглобулина, както 
и предаването на имунни-
те сигнали.

2. Канела
Канелата има силно ан-

тибактериално и антигъб-
ично действие и помага на 
имунната система в борбата 

с инфекциите. Тази аромат-
на подправка е в състояние 
да облекчи автоимунните 
заболявания.

Според традиционната 
китайска медицина кане-
лата затопля организма, да-
ва енергия на стомаха и да-
лака, черния дроб и бъбре-
ците, подсилва кръвта, по-
добрява кръвообращение-
то. Помага при гадене, ди-
ария, метеоризъм, менстру-
ални болки.

Освен това проучване на 
учените показало, че кане-
лата облекчава ревматоид-
ния артрит и множествена-
та склероза.

3. Черен пипер
Черният пипер е под-

правка, която използваме 
всеки ден в кухнята. Ос-
вен това той е незаменим 
при настинки и стомашни 
проблеми, подобрява храно-
смилането и апетита, дейст-
ва като антидепресант, гри-
жи се за кожата и здраве-
то на зъбите.

Няколко полезни 
храни и билки 
за по-силен 
имунитет

Проучване потвърдило, 
че екстрактът от черен пи-
пер значително повиша-
ва цитотоксичната актив-
ност на NK клетките и има 
имуномодулиращо и про-
тивотуморно действие, по-
магайки за поддържане-
то на защитните сили на 
тялото.

Друго изследване пока-
зало, че активната състав-
ка в черния пипер, известна 
като пиперин, засилва иму-
нитета, като забавя реак-
цията на раковите клетки.

4. Чесън 
Чесънът има свойство-

то да затопля организма и 
според традиционната ки-
тайска медицина спада към 
храните с лют вкус. Той 
въздейства върху меридиа- 
на на стомаха, далака и 

белите дробове. Чесънът 
помага за изчистването на 
токсините от организма и 
предпазва от болестотвор-
ните атаки отвън. Затова 
е известен със своите иму-
ностимулиращи свойства. 
Освен това подсилва хра-
носмилателната система и 
белите дробове. Проучва-
нията на учените показват, 
че чесънът стимулира оп-
ределен тип имунни клет-
ки, включително клетките 
естествени убийци.

5. Розмарин 
Розмаринът съдържа 

розмаринова киселина, 
която е доказано, че мо-
дулира имунния отговор 
и притежава противоа-
лергични и деконгестант-
ни свойства. Освен това 
има силно антимикробно, 

Имунната система защитава организма от 
инфекции и заболявания. Тялото работи като 
едно цяло, за да поддържа доброто здраве, но 
стресът, недоспиването, лошият хранителен 
режим и други фактори могат да отслабят 
защитните му сили. Разбира се, най-добрият 
начин за подсилването на имунитета е да 
се избягват тези вредни фактори, но за 
възстановяването на силите от голяма полза 
могат да са и някои дарове на природата.

Д
елът на хората с 
едно дете е над 
73% от всички 
регистрирани  
жители на Шан- 
хай, докато про- 

центът на тези с две е 
24,34 процента през 2022 г.,  
според последните данни, 
публикувани от Шанхай-
ската здравна комисия.

Данните показват също, 
че едва 1,86 процента от 
населението с регистрация 
в Шанхай е имало повече 
от две деца. Броят на же-
ните в детеродна възраст 
надхвърля 2,93 милиона, а 
този на омъжените жени 
в детеродна възраст е 1,85 
милиона.

Общият коефициент 
на раждаемост в Шанхай 
е 0,7, като средната възраст 

при първо раждане е 30,36 
години, а средната детерод-
на възраст – 31,18 години. 
Това означава, че общият 
коефициент на раждаемост 
в града е на ниско ниво.

Една от най-многолюд-
ните провинции Хънан в 
Централен Китай, наско-
ро публикуваха данни за 
населението. Те показват, 
че броят на постоянните 
жители на провинцията е 
намалял през 2022 г., а тем-
път на естествен прираст 
на населението е спаднал 
за първи път от 62 години.

Населението на конти-
ненталната част на Китай 
отбеляза отрицателен при-
раст за първи път от 61 го-
дини, намалявайки с 850 
000 през 2022 година, по-
казват данни, публикувани 

Средната възраст на жените  
в Шанхай, които раждат за първи 
път, достигна 30 години

от Националното статис-
тическо управление. Спо-
ред демографи това е не- 

избежен резултат от дъл-
госрочната ниска раждае-
мост в страната.

противовъзпалително, ан-
тиоксидантно и невропро-
тективно действие.

Розмаринът е билка, коя-
то е богата на витамини от 
групата В, А и С. Той съ-
държа и вещества като ка-
лий, калций, желязо, ман-
ган, магнезий и мед. Билка-
та освежава мозъка и подо-
брява храносмилането, кое-
то е от важно значение за 
добрия имунитет.

6. Соево мляко
Едно от нещата, което 

много китайци пият ре-
довно на закуска, е соево-
то мляко. Твърди се, че една 
чаша от него съдържа дос-
татъчно за организма вита-
мини и хранителни веще-
ства. В древните китайски 
книги по лечебно хране-
не се споменава, че соево-
то мляко помага за разви-
тието на мозъка и зъбите, 
подсилва лимфната систе-
ма, което от своя страна 
подобрява имунитета. Ос-
вен това то въздейства на 
меридиана на белите дро-
бове, а според традицион-
ната китайска медицина те 
са първата защита на орга-
низма от външните болес-
тотворни действия. 

Пиенето на соево мляко 
подсилва белите дробове и 
едновременно с това защит-
ните сили на организма. За 
да е по-добър ефектът, към 
него могат да се добавят го-
джи бери или хинап.

7. Черни дървесни гъби
Те се използват широко 

в китайската кухня и лечеб-
ните им свойства са добре 
познати на китайците. Чер-
ните дървесни гъби са бо-
гати на минерали и вита-
мини. Полезни са при ане-
мия, предизвикана от не-
достиг на желязо в орга-
низма, по-вишено кръвно 
налягане и риск от тром-
бози. Освен това редовна-
та им консумация помага 
за понижаването на холес-
терола в кръвта и подсил-
ва имунната система.

ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на оон 
за околната среда

здравЕ
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този смисъл появата на 
ChatGPT бележи скок в 
развитието на техноло-
гиите за изкуствен инте-
лект от количествен към  
по-качествен аспект, а с 

оптимизирането му в бъдеще със 
сигурност ще продължат да се про-
менят начините на живот и рабо-
та. Някои обаче са на мнение, че 
този тип нововъведения е възмож-
но да се окажат не толкова добри 
за развитието на човешкото обще-
ство. За човечеството развитието на 
технологиите е необратим процес. 
То ще продължи да се движи на-
пред, затова трябва да ги приемем 
и изучаваме с отворено съзнание.

Технологичният прогрес винаги 
е стимулирал развитието на изку-
ството. Използването на техноло-
гии от западните творци може да 
се проследи далеч в историята, още 
в Древна Гърция. Тогава те са се 
възползвали от геометрията и кон-
цепцията за златните пропорции. 
По време на Ренесанса научните 
знания също били използвани в из-
куството, например за човешката 

анатомия, а в наши дни те са свър-
зани с цветовете, оптиката и психо-
логията. Днес дигиталните техно-
логии често се прилагат при създа-
ването на дву- и триизмерни ком-
пютърни анимации, както и трииз-
мерни творби на изкуството. Дори 
вече има произведения, създадени 
чрез технологията OpenAI, която 
използва съществуващите знания 
за художествените образи. По то-
зи начин се появяват хиляди нови 
и различни произведения на из-
куството.

Преди творбите на експресиони-
стите бяха създавани с помощта на 
техники за дигитално рисуване и 
компютри, като изразът бе на мно-
го по-високо ниво от това на тра-
диционните художници. Въпреки 
че за някои в създадените от из-
куствен интелект творби да липс-
ват човешките емоции, дух и во-
ля, то с развитието на технологи-
ите със сигурност това ще се про-
мени и ще бъдат преодолени те-
зи граници. Точно както AlphaGo 
победи най-добрите играчи в света 
преди години. Принципът, на който 

Да приемем ChatGPT с отворено съзнание
В последно време фокусът на арт средите все по-често е 
свързан с новите технологии, като блокчейна и NFT през 
изминалите две години, и метавселената през 2022 г.
В микрообектива ChatGPT е най-новото постижение 
на Запада в областта на цифровата трансформация, 
интегриран в съвременното изкуство и социалната 
сфера, както и микрокосмоса на западния начин на мислене 
и светоглед в различни области на науката. Тази нова 
технология е резултат от развитието на индустриалната 
цивилизация. Ако изобретяването на първата парна машина 
до последвалата поява на влаковете, автомобилите 
и корабите помогна на хората да се придвижват по-
бързо и удобно, то появата на компютрите бе първият 
заместител на човешкия интелект. ChatGPT е компютърен 
алгоритъм, който преобразува знанията в данни, които 
след това могат да бъдат изчислени и обработени. 
Технологията е в състояние да замени много човешки 
дейности, свързани с интелекта.

В
работи машината, също разчита на 
дълбоко обучение, за да провоки-
ра играчите на Го.

От сегашното представяне на 
ChatGPT се вижда, че въпреки из-
вестната емпатия в някои аспекти 
в процеса на диалог с човешки-
те същества, все още не е възпри-
ет дълбоко човешкият опит и въз-
можностите за оценяване, защото 
всеки човек е уникален. Освен то-
ва ChatGPT изостава от живота и 
може да използва само съществува-
щите знания, докато художникът е 
първият откривател. Той първи усе-
ща и отразява живота, и е изклю-
чително наблюдателен. Ето защо в 
този смисъл изкуственият интелект 
ще подтикне творците да обърнат 
по-голямо внимание на иноватив-
ността в изкуството. Онези, които 
са в крак с времето и са готови да 
се опитат да изразят нови усеща-
ния за живота, ще бъдат ценени 
от обществото, докато тези, кои-
то следват старите пътища и са в 
застой, ще имат все по-малко въз-
можности за оцеляване.

От появата си в края на 2022 г. 

ChatGPT предизвика много разго-
рещени дискусии и влиянието му 
бе очевидно. Технологията доведе 
до предизвикателства пред уста-
новената система за дистрибуция, 
тъй като колкото повече се разви-
ва изкуственият интелект, толко-
ва по-малко необходима ще бъде 
работната ръка. Много повтаря-
щи се задачи ще бъдат заменени 
от ChatGPT. Може да се каже, че 
изкуственият интелект ще доведе 
до огромни промени в производ-
ството и живота.

Някои хора се притесняват, че 
в бъдеще чатботовете ще открад-
нат работните места на хората. Те 
дори преувеличават отрицателно-
то им влияние, вярвайки, че чове-
чеството ще бъде унищожено. Спо-
ред мен обаче това е неоснователно 
безпокойство. Фактически самите 
технологии не са нито лоши, нито 
добри. Важна е мотивацията на хо-
рата, които ги създават. Развитието 
им не е в противовес с човешко-
то оцеляване, а влиянието им вър-
ху човечеството зависи от начина, 
по който хората ще ги използват.

а 4 декември 2022 
година сутринта 
земетресение с 
магнитуд 3,8 по 
Рихтер разтър-
си окръг Лулун, 

провинция Хъбей. Служи-
телите от Отдела за култу-
ра и туризъм на окръг Лу-
лун веднага отправят молба 
до „защитниците на Вели-
ката китайска стена“ в ра-
йона да проверят за увреж-
дания на древното съоръже-
ние. След като получава съ-
общението Гуо Хънсю, кой-
то е един от защитниците, 
веднага тръгва с мотоцик-
лета си на проверка.

От 80-те години на ми-
налия век вече три поколе-
ния членове на семейство-
то му охраняват Великата 
китайска стена край род-
ния им град. 

Участъкът е заобико-
лен от планини и пресеч-
ни пътища. Когато стига 
до подножието на плани-
ната, Гуо трябва да остави 

Н
Защитниците на Великата китайска стена 

мотоциклета си и да про-
дължи пеша. Тръните са 
много гъсти, някои от тях 
са високи около половин 
метър и повече. На всеки 
няколко крачки Гуо Хън-
сю трябва да ги прерязва с 
нож. Когато се натъква на 
стръмен склон, той трябва 
да се катери, помагайки си с 
ръце и колене. Изкачването 

е трудно и достигането до 
Великата китайска стена му 
отнема около половин ден. 
„Тъй като този участък е 
отдалечен и труден за пре-
минаване, той е претърпял 
по-малко щети от човешка-
та дейност. Тук повредите 
са предимно от природни-
те условия“, обяснява Гуо 
Хънсю. Той добавя, че сега 

работата му се състои да 
инспектира стената за по-
вреди или срутвания, а ако 
види отпадъци, ги почист-
ва веднага.

Гуо Хънсю си спомня, че 
дядо му, като първо поколе-
ние защитник на Великата 
китайска стена, го е водил 
в планината, за да патрули-
рат. „Той винаги казваше, че 
това е ценна собственост на 
китайската нация, част от 
историята, която не може 
да бъде унищожена.“

Година по-рано бащата 
на Гуо Хънсю си изкълчва 
крака, докато оглежда сте-
ната. „По това време на-
около нямало никой. Ос-
вен това мобилният му те-
лефон нямал сигнал.“ Гуо 
Хънсю разказва, че баща 
му е трябвало да намери де-
бел клон, който да използва 
като патерица, и куцукай-
ки, да слезе от планината. 
Той вървял така няколко ча-
са, докато стигне до място, 
където уловил сигнал и ус-
пял да се свърже със семей-
ството си. Близките му го 

намират в подножието на 
склона и се редуват да го 
носят надолу. 

Заради изкълчването той 
не се чувствал добре и вече 
му било трудно да се изкач-
ва затова Гуо Хънсю поема 
задачата да се грижи за сте-
ната. В продължение на де-
сетилетия трите поколения 
работят усърдно и са увере-
ни, че усилията им си заслу-
жават. Те са горди, че мо-
гат да дадат своя принос за 
опазването на Великата ки-
тайска стена.

Като представител на 
по-младото поколение за-
щитници на Великата ки-
тайска стена, Гуо Хънсю се 
опитва да спести пари, за 
да купи дрон. С негова по-
мощ той ще патрулира, без 
да се изкачва до горе. „Чу-
вал съм, че някои модели 
дронове имат камери и гла-
сова сигнализация. Така ще 
бъде по-удобно да патрули-
рам и да реагирам навреме, 
когато се наложи.“

Първа част
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Над 300 китайско-руски спортни 
събития през 2023 година

Джан Юфей ще се бори за златото  
на 100 метра бътерфлай в Париж 

овече от 300 съ-
бития са плани-
рани за 2023 г. То-
ва обяви минис-
търът на спорта 
на Руската феде-

рация Олег Матицин на 29 
март на брифинг в руското 
посолство в Китай, съобщи 
People‘s Daily онлайн.  Ма-
тицин е в Китай на делова 
визита. Той обясни, че по-
сещението в Китай на деле-
гацията на Министерство-
то на спорта на Русия се 
провежда непосредствено 
след държавното посеще-
ние на китайския президент 
Си Дзинпин в Руската фе-
дерация, по време на което 
намеренията за стратегиче-
ско партньорство, сътрудни-
чество във всички сектори, 
включително спортно, бяха 
потвърдени.

итайската състе-
зателка по плува-
не Джан Юфей,  
многократно но-
сител на злат-
ни олимпийски 

медали по плуване, отсе-
га хвърля око към златото 
на 100 метра бътерфлай на 
Олимпийските игри в Па-
риж през 2024 г. 

„100 метра бътерфлай е 
дисциплината, в която мно-
го се надявам да постиг-
на златен медал в Париж“, 
споделя Джан Юфей. От-
личната китайска плувкиня  
е носител на златни меда-
ли на 200 метра бътерфлай 
и на щафетата 4x200 метра 
свободен стил на Олимпий-
ските игри в Токио 2020 г.

Джан, която завърши на 
второ място на 100 метра 
бътерфлай и смесена щафе-
та 4x100 метра смесено в 
Токио, изрази увереност-
та си в силата на Китай в 

щафетите. „Поглеждайки 
назад към това, което на-
правихме на Олимпийските 
игри в Токио, мисля, че мо-
жем още да подобрим това 
постижение в следващата 
година в Париж“. Това ка-
за Джан и добави, че ще се 
стреми да помогне с психи-
ческа подкрепа на по-мла-
дите съотборници от ки-
тайския отбор, които се гот-
вят за предстоящите оспор-
вани състезания в Париж. 
Джан има големи очаква-
ния и за представянето на 
китайците на Световното 
първенство по водни спор-
тове във Фукуока, Япония 
през юли и на Азиатските 
игри в Ханджоу. Тези със-
тезания са две от най-голе-
мите международни спорт-
ни прояви по плуване през 
тази година.

Джан е не само олим-
пийска шампионка по плу- 
ване, но и депутат от 14-ото 

П

К

Ин Руонин спечели 
купата на LPGА

итайската голф състезателка Ин Руонин спе-
чели купата на Американската професионална 
организация за жени в голфа (LPGА). Състеза-
нието, което е отворено и за играчи от други 
страни, се състоя в Палос Вердес в щата Ка-
лифорния, САЩ. Състезанието е известно с 

продължаващите една седмица турнири. Представител-
ката на КНР успя да се справи с конкуренцията на ре-
дица известни международни и американски състезател-
ки и грабна трофея на турнира. „Днес се сбъдна мечта-
та ми!  Това означава много не само за мен, но и за Ки-
тай“, каза развълнуваната от успеха си Ин пред журна-
листи от китайски медии.

К

общокитайско събрание 
на народните представи-
тели и неотдавна участва 
в годишните „две сесии“ 
в Пекин.

24-годишната елитна 
плувкиня казва, че се надя-
ва по-младите съотборници 
да могат да се засилят и да 

поемат отговорностите си 
за представянето на Китай 
на международните състе-
зания. Тя се надява, че все 
повече младежи в нейната 
страна ще се приобщават в 
бъдеще към спорта.

Матицин каза, че сре-
щата му с Гао Джъдан, ръ-
ководител на Китайската 
държавна администрация 
за физическо възпитание 
и спорт, му е дала увере-
ност за бъдещето. „Ние, 
като спортни ведомства, 

виждаме ресурсите и на-
меренията за изпълнение 
на задачите, поставени от 
ръководителите на двете 
държави“, каза той.

Според него минала-
та година и двете стра-
ни успешно са провели 

Руско-китайските младежки 
зимни игри, а тази година 
Руско-китайските младеж-
ки летни игри ще се про-
ведат в Чунцин. „Надявам 
се, че руските спортисти ще 
вземат участие в Азиатски-
те игри, които ще се състо-
ят през септември в Хан-
джоу“, каза министърът на 
спорта на Русия.

Матицин покани ки-
тайските университети да 
участват в Международ-
ния университетски спор-
тен фестивал в Екатерин- 
бург. Министърът изра-
зи надежда, че китайски-
те колеги ще идват в Ру-
сия по-често, за да участ-
ват в събития, включител-
но университетски спортни 
състезания, състезания по 
професионални спортове и 
клубни състезания.
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Заводът на „Тесла“ с 35% ръст 
на годишна база през март

З
аводът на „Тесла“ 
(Tesla) в Шанхай 
е доставил 88 869 
автомобила през 
март, което е с 35%  
повече на годиш-

на база, според данни на Ки-
тайската асоциация на про-
изводителите и търговците 
на леки автомобили. През 
цялата 2022 г. пък от там 
са излезли 710 000 автомо-
била. Увеличението спрямо 
2021 г. е 48%.

Създадена през 2019 г., 
„гигафабриката“ на „Тес-
ла“ в Шанхай бе първата 
на компанията извън САЩ, 
със степен на локализация 
на индустриалната вери-
га от над 95 процента. В 
нея близо 100 процента от 

служителите са китайци.
Според Китайската асо-

циация на производители-
те на автомобили Китай е 
най-големият пазар в света 

за производство на електро-
мобили. През първите два 
месеца на тази година обе-
мът на продажбите е дос-
тигнал 933 000 бройки.

КалЕйдосКоп

Модно дефиле на дизайнера Джан Сяоци
В рамките на Международната седмица на модата в Пекин 
бе включено и дефилето на дизайнера Джан Сяоци.

новият филм на китайския актьор Джеки Чан  
Ride On излезе по световните кина 
69-годишната звезда внася опита си като кунгфу каскадьор 
във филма, който „отдава почит на духа на екшън филмите“, 
каза Джеки Чан в благодарствено съобщение, изпратено до 
премиерното събитие в Обединеното кралство.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

К
итай стартира 
платформа за 
големи данни, 
обхващаща ця-
лата верига на 
оризовата ин-

дустрия, която се очаква да 
насърчи цифровизацията и 
информатизацията на сек-
тора. Китайският национа-
лен институт за изследва-
не на ориза (CNRRI) ръ-
ководи създаването на та-
зи платформа, която се фо-
кусира върху генериране-
то на данни, събирането, 
обработката, анализите и 
услугите, свързани с про-
изводството на ориз и об-
хваща цялата индустриал-
на верига.

„Платформата редовно 

ще публикува доклади за 
индекси, свързани с раз-
витието на сектора, за да 
подобри цялостното ни-
во на промишлени услу-
ги. Тя ще служи като връз-
ка между потребителите и 
различните производстве-
ни верига и ще предоста-
вя услуги като интелигент-
на идентификация на про-
изводство на оризови се-
мена, насекоми-вредители 
и болести, дистанционно 
насочване и извличане на 
данни и анализ“, обяснява 
Сю Чунчун, заместник-ди-
ректор на информацион-
ния център за наука и тех-
нологии на Китайския на-
ционален институт за из-
следване на ориза. 

Изложба  
в китайския 
културен център 
в Брюксел
В изложбата 
Longquan City  
Celadon Art 
участваха  
55 произведения 
на китайски 
художници, които 
предизвикаха 
голям интерес.

Снимка Синхуа

Платформа за 
големи данни в 
оризовата индустрия

Китай връчи наградите 
за научнофантастична 
литература „Галакси“

П
рестижните 33-ти  
награди за ки-
тайска научнофа- 
нтастична лите-
ратура „Галакси“ 
бяха връчени в 

окръг Индзин, провинция 
Съчуан, в края на март.

Победител в категория-
та среднодълъг разказ е Бън 
Лу. Уан Нуонуо е носител 
на отличието за най-добър 
потенциал за адаптация, а 
А Цюе – за най-добър къс 
разказ. И тримата са мла-
ди автори, родени след 90-
те години на миналия век.

По време на церемони-
ята по връчването на на-
градите е представена Бяла 
книга за китайската науч-
нофантастична онлайн ли-
тература през 2022 г. В нея 
се посочва, че Китай има 
42 000 нови писатели в та-
зи сфера, 72% от които са 

родени след 2000 година, а 
70% са студенти или завър-
шили университет. В Бяла-
та книга се отбелязва също, 
че броят на читателите на 
онлайн научнофантастична 
литература се е увеличил с 
39,73% в сравнение с 2021 г., 

като 70% от тях са на въз-
раст над 30 години.

Наградите „Галакси“ са 
учредени през 1985 г. от по-
пулярното китайско списа-
ние за научна фантастика 
Science Fiction World и връче-
ни за първи път през 1986 г.


